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پنجشنبه پنجشنبه 1414 دی  دی 14021402- شماره - شماره 89918991
نشاط در شهر؛ هدف اولیه ایجاد گذرهای گردشگری

سعید بیگی، مدیرعامل شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل: هدف اولیه گذرهای گردشگری،رونق گردشگری و 
آوردن نشاط و سرزندگی در شهر است. ما در طراحی گذرهای گردشگری باتوجه به اینکه باید به مسائل جانبی 

توجه کنیم، اهداف دیگری هم از افتتاح آن داریم که ایمن سازی  فضاهای بی دفاع شهری ازجمله آنهاست.

منظر شبانه پل پارک وی با نصب ۶۰۰ پروژکتور روشن شد
ســید مهدی صباغ، شــهردار منطقه یک: پــل پارک وی بــه عنوان یکــی از المان هــای تاثیرگــذار ترافیکی، جزو 
نخستین پل های احداثی تهران، با نصب ۶۰۰ پروژکتور با قابلیت تنظیم رنگ و نور، روشن شد. کالبد این پل در 

قسمت های دکل، کابل ها و عرشه برای اجرای طرح های زیباسازی پتانسیل مناسبی دارد.

محمد سرابی؛ روزنامه نگارجهان

شهرداری به وظایف خود در قانون 
هوای پاک عمل کرده است

 4700 اتوبوس به ناوگان حمل ونقل پایتخت اضافه می شود

شــهردار تهران گفت: با حمایت دولت و بانک مرکزی تامین 
ارز نوسازی ناوگان اتوبوسرانی از طریق وام خارجی به خوبی 

صورت می گیرد.
علیرضا زاکانی، شهردار تهران درباره شــرایط فعلی ناوگان 
اتوبوســرانی پایتخت افزود: روزی که بنده شــهردار شــدم 
۱۸۶0اتوبوس تحویل شهرداری شــد که عمده آنها فرسوده 
بودند؛ چراکه در 4سال قبل از آن فقط حدود ۱00 اتوبوس و 

۱00مینی بوس نوسازی شده بودند. 
او با اشــاره به تفاوت آماری تعداد اتوبوس های فعال در خط 
و اتوبوس های فعالی که در خط نیســتند، افزود: از مجموع 
۱۸۶0 اتوبوسی که 2سال پیش تحویل شهرداری شد، ۱000 
اتوبوس فعال در خط بودند؛ این در حالی است که تا به امروز 
بالغ بر 700 اتوبوس نوسازی شده و در حال حاضر حدود 3هزار 
اتوبوس داریم که دیروز 207۱ اتوبوس فعال برخط بودند؛ به 
این معنا که تعداد اتوبوس های در خط تهران نسبت به زمان 

آغاز به کار مدیریت شهری ششم، بیش از دوبرابر شده است.
زاکانی با تأکیــد اینکه با وجود افزایش تعــداد اتوبوس های 
شهری در مدت 2سال گذشته، این تعداد را کافی نمی دانیم، 
درباره فعالیت های شــهرداری در زمینه تامین اتوبوس های 
بیشتر برای پایتخت گفت: ما علاوه بر این تعداد، 2۵00دستگاه 
اتوبوس نیز از شرکت های معتبر داخلی خریداری کرده ایم و 
در کنار آن، واردات 2۱۹4 اتوبوس دیگر از خارج کشور نیز در 
حال انجام است که مجموع این خریدها به رقم 4۶۹4دستگاه 
اتوبوس می رسد. شهردار پایتخت با بیان اینکه در هیچ دوره 
تاریخی در تهران این تعداد اتوبوس فعال نبوده است، گفت: 
تا امروز بالاترین میزان اتوبوس فعال در تهران 4۹۶0دستگاه 
مربوط به ســال۸۹ بوده اســت، اما با الگویی که ما در پیش 
گرفته ایم تا پایان سال آینده به نقطه ای می رسیم که بیش از 
7هزار اتوبوس در تهران فعال می شود و اساسا بر حمل ونقل 
شهر تهران آثار ویژه ای ایجاد می کند. به گفته زاکانی ۹0درصد 
اتوبوس هایی که قرار اســت به نــاوگان حمل ونقل عمومی 
تهران اضافه شود، نو هستند و قرار نیست خودروی عمومی 
دست دوم به کشور وارد شــود. بخش کوچکی از نیاز ناوگان 
حمل ونقل نیز با بازســازی و نوســازی اتوبوس های موجود 

تامین می شود.
واردات خودرو طرحی است که از سال گذشته در برنامه دولت 
قرار گرفته، اما با توجه بــه محدودیت های ارزی، اجرای این 
طرح با تأخیر همراه بوده است. زاکانی هرگونه مشکل در تامین 
ارز واردات اتوبوس را رد کرد و گفت: دولت محترم کاملا پشت 
این ماجراست و از این موضوع حمایت می کند. به گفته زاکانی، 
ارز مورد نیاز برای واردات اتوبوس از طریق وام خارجی تامین 
شــده که بانک مرکزی با تامین مقدمه این وام به شهرداری 
کمک می کند و تضمین این وام نیز قرار اســت با استفاده از 

امکانات شهرداری از طریق بانک شهر انجام شود.
 زاکانی همچنیــن گفت: در کنــار اتوبوس هایــی که قرار 
است تامین شــود، ۱0هزار ون، 2۵هزار تاکسی و ۱00هزار 
موتورسیکلت برقی که همگی این خودروها برقی هستند هم 

قرار است با واردات تامین شوند. 
گفتنی اســت؛ همچنین شــهردار تهران در ســفر به چین 
قراردادهــا و تفاهمنامه هایی منعقد کرد که براســاس این 
۵قرارداد بناست تا هزار دســتگاه اتوبوس 2کابینه ۱۸متری 
گازسوز، هزار دستگاه اتوبوس برقی ۱2متری، ۱0هزار دستگاه 
ون برقی، ۱0هزار دستگاه تاکسی برقی و ۱00هزار دستگاه 

موتورسیکلت به تهران اضافه شود.
ازسوی دیگر علیرضا زاکانی، شهردار تهران در حاشیه جلسه 
هیئت دولت و در جمع خبرنگاران از اقدامات دیگر شهرداری 
تهران گفت. او افزود: ســال گذشته در طرح »من شهردارم« 
3۶0 هزار نظر برای بهبود شرایط شهر ارائه شد و مردم هزار و 
۶0 پروژه را انتخاب کردند. در مرحله عمل دیدند که نظرات 
آنها عملیاتی می شود.  او درباره میزان استقبال مردم از دومین 
دوره طرح من شــهردارم، افزود: یک میلیون و 3۵2 هزار نفر 
امسال نظرات خود را برای پروژه های شهری ثبت کردند. در 
عمل کار خوبی که سال گذشــته انجام شد، امسال هم مورد 

استقبال مردم قرار گرفت. 
شــهردار تهران درباره بازارچه های تولیدی در سطح شهر، 
خاطرنشان کرد: در سطح شهر صنایع فعال و صنایع دستی 
انتخاب شــدند تا تمام ظرفیت های شــهر بــرای توزیع در 
نمایشگاه های داخلی برنامه ریزی شود و در شروع سال آینده 
شرایطی در تهران فراهم خواهد شد تا افراد در خانه های خود 

درآمد داشته باشند و در سطح شهر عرضه کنند. 
زاکانی همچنین درخصوص آلودگی هــوای پایتخت تاکید 
کرد: شهرداری حدود 7-۶ وظیفه در قانون هوای پاک داشته 
که همه وظایف مان را به خوبی انجام دادیــم و کارهایی که 
کردیم حتی فراتر از آن هم بوده است. به این ترتیب می توان 
گفت که ۱00 درصد تکالیف خود در قانون هوای پاک را انجام 
دادیم.  وی در بخش دیگری از سخنانش به موضوع طرح جدید 
ترافیک پایتخت پرداخت و گفت: زیرســاخت طرح ترافیک 
جدید تهران در حال آماده سازی است. زیرا با ناوگان جدیدی 
که به شهر اضافه می شود این طرح نیاز به تمهید مجدد دارد.  
شهردار پایتخت تاکید کرد: در زمینه رعایت عدالت در زمینه 
دریافت عوارض هم در حال تهیه زیرســاخت های هوشمند 

هستیم.

 نجات بیماران
با انتقال مترو به بیمارستان

اتصال بیمارستان ها به شــبکه مترو در شرایط اضطراری باعث 
نجات بیماران می شود؛ با این اقدام هم ترافیک دور زده می شود 
و هم آنکه اگر کسی درون تونل های مترو دچار حادثه شود باید 
او را از پله ها و پله برقی ها به سطح زمین انتقال داد که اگر قادر 
به راه رفتن نباشد، این کار زمانی زیادی می گیرد. چند نفر باید 
برای جابه جایی بیمار تلاش کنند و آمبولانس در خروجی مترو 
که معمولا شلوغ و پرازدحام است، منتظر بماند. این شرایط در 

شهر های بزرگ جهان هم حکم فرماست.
بیمارستان کودکان مونترئال از سال20۱۵ به شبکه مترو وصل 
شده است. این تونل از ایستگاه وندوم شــروع می شود و چند 
کاربرد دارد. طول تونل 3۵متر است و مستقیما به میدان اصلی 
ورودی بیمارستان منتهی می شود. این تونل با توجه به ظرفیت 
زیاد خود، کاربرد های متنوعی دارد؛ نخستین آن انتقال بیماران 
در هنگام حوادث است که باعث می شود با کمترین جابه جایی، 
بتوان یک بیمار را از طریق شبکه مترو به بیمارستان رساند. در 
شرایط عادی هم این تونل برای بیمارانی که دچار نقص حرکتی 
هستند یا باید از صندلی چرخدار استفاده کنند مسیر خوبی را 
فراهم کرده است. در روز های پرتردد، ایستگاه وندوم شاهد عبور 
۵هزار نفر اســت و بخش زیادی از این مسافران می خواهند به 
بیمارستان برســند. هنگامی که تعداد مراجعان به بیمارستان 
زیاد باشد این تونل باز می شــود و کارمندان بیمارستان و دیگر 
کسانی که می خواهند به بیمارستان برسند هم مجاز به تردد در 
آن هستند. ساخت تونل بخشی از طرح کلی توسعه زیرساخت  ها 
در ایالت کبک کاناداست که باید در طول یک دهه از سال 20۱4 
تا 2024 اجرا شــود و به دلیل اولویت خود در همان سال های 

اول اجرا شد.
طرح بزرگ دیگری هم برای توســعه ایســتگاه پارک ویل در 
شهر ملبورن استرالیا تهیه شده اســت که اجرای کامل آن تا 2 
سال آینده به پایان می رسد. در این طرح، ایستگاه مترو روزانه 
چندهزار مسافر را می پذیرد که بخش زیادی از آنها دانشجویان 
پزشکی در بیمارستان مجاور ایســتگاه خواهند بود؛ به همین 
دلیل تونلی برای دسترسی مســتقیم به بیمارستان هم در این 
طرح پیش بینی شده است، اما این تونل در درجه اول برای انتقال 
بیماران، کاربرد حیاتی خواهد داشت. این ایستگاه در میانه مراکز 
آموزش پزشکی قرار دارد. دانشگاه ملبورن و مرکز درمان سرطان 
ویکتوریا در همین نقطه قرار دارند، اما اتصال به بیمارســتان 
سلطنتی ملبورن نکته اصلی است. آسانسور هایی که بین ایستگاه 
مترو و بیمارستان قرار می گیرند بیماران اورژانسی را به سرعت 
به بیمارستان می رســانند و خودرو های حمل بیمار از درگیر 
شدن با ترافیک شهری دور می مانند. اما این اقدام در کشورهای 
دیگر هم مرسوم است. چند  ماه قبل تونل دسترسی بیمارستان 
شینوا به خطوط مترو شانگهای باز شد. این تونل امکان اتصال 
بخش کودکان بیمارستان را به خطوط ۸ و ۱۸ فراهم می کند. 
درصورتی که این تونل وجود نداشته باشد، بیمارانی که از طریق 
مترو به ایستگاه جیانگ پو انتقال داده شوند باید به سطح زمین 
آورده شوند، مسافتی در حدود ۱00متر را طی کنند و از چند در 
بگذرند تا به بیمارستان برسند، اما عبور از تونل، آنها را به سرعت 
به مرکز درمانی می رساند. مترو شانگهای با میانگین ۱0میلیون 
سفر روزانه یکی از بزرگ ترین وسایل حمل ونقل عمومی شهری 

در شرق آسیاست.

حمل ونقل

اخطار تخریب و نوسازی برای سازه های پرخطر 
ســاختمان هایی که در ارزیابی کیفی امتیاز لازم را کســب نکنند، 
اخطار تخریب و نوســازی دریافت می کنند، اما در بسیاری از موارد 
این اخطار برای سازه هایی صادر می شود که یا امکان تخریب فوری 
آنها وجود ندارد یا مالک، به رأی صادره تمکین نمی کند. اسماعیل 
سلیمی، معاون پیشگیری و کاهش خطرپذیری سازمان پیشگیری 
و مدیریت بحران شهر تهران، درباره اقدامات بعدی در این گونه موارد 
گفت: نخستین گام بعد از تشخیص ناایمن بودن سازه این است که 
مالک از وضعیت ملک خود باخبر شــود. در نخستین اقدام 2اخطار 
۱۵روزه به مالک داده می شود تا مالک برای رسیدگی به وضعیت ملک 
تشکیل پرونده دهد و مشاور انتخاب کند. اگر مالک به این کار تمکین 
نکرد، گام بعدی در برخی مناطق نصب بنر است تا تردد کنندگان و 
بهره برداران از مکان مربوطه بدانند با چه شرایطی روبه رو هستند. از 
آنجایی که به ویژه در اماکن تجاری نصب چنین بنری، پاخور و مراجعه 
را کاهش می دهد به طور معمول مالکان در این مرحله برای تشکیل 
پرونده اقدام می کنند، اما اگر این اتفاق نیفتد، گام بعدی تشــکیل 
پرونده قضایی و قطع انشــعابات گاز، برق و آب اســت و در نهایت 

ساختمان مذکور پلمب خواهد شد.

ملاحظات بیمارستان ها 
ســلیمی در ادامه گفت: »کل این مراحل 
بسته به پیگیری های مناطق و سختی کار 
عموما نباید بیش از 4تا ۶ ماه طول بکشــد، 
اما برای ســاختمان های مسکونی با توجه 
به اینکه تخلیه ۵0تا ۶0واحد مسکونی کار 
آسانی نیست و همچنین برای بیمارستان ها 
که جایگزینــی بــرای آنها وجــود ندارد 
یا بیمارســتان های دولتی کــه باید اعتبار 
بازسازی را در بودجه ســال آینده ببینند، 
این امر مستلزم صرف زمان بیشتری است. 
در این موارد تعامل بیشتری با مالکان انجام 
می شــود تا در نهایت یا مقاوم سازی انجام 
شود یا اگر سازه ارزش مقاوم سازی را ندارد و 
هزینه مقاوم سازی از هزینه بازسازی بیشتر 
برآورد می شود، ملاحظاتی درنظر می گیریم 
که همزمان با اســتمرار خدمات رســانی 

ایمن سازی سازه انجام شود.«

 گروه های A  تا D در برابر 
زلزله چند ریشتری دوام دارند؟

میزان تاب آوری سازه های مسکونی و اماکن عمومی تهران، 
از مهم ترین دغدغه های مردم پایتخت است. بناهای تهران 
از خصوصی تا عمومی، محل تردد، کار و سکونت میلیون ها 
نفرند که اطمینانی از ایمنی سقف بالای سر خود ندارند. 
طرح پایش سازه های بلندمرتبه کلانشهر تهران گام بلندی 
در ایجاد حس ایمنی در پایتخت نشینان است. حال سؤال 
 D تا A این است که ســاختمان های درجه بندی شده از
چند ریشــتر زلزله را تاب  می آورند؟ معاون پیشگیری و 
کاهش خطرپذیری سازمان پیشگیری و مدیریت بحران 
تهران در این باره گفت: از آنجایــی که زلزله های متعدد 
با بزرگی مختلف و فواصل متفاوت رخ می دهد، شــتاب 
بیشینه مختلفی را خواهیم داشت، نمی توان عددی را بر 
مبنای ریشتر عنوان کرد، اما شاید به این شکل بتوان گفت 
که اگر ما زلزله ای ۶تا ۶.۵ریشتری در فاصله 30کیلومتری 
 )A به شرط تبدیل به( B و A تهران داشته باشیم، سازه های

بتوانند این شدت لرزش را تاب بیاورند.

ناایمن ها زودتر بازدید شدند
رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شــهر تهران با بیان اینکه اولویت بازدید با ساختمان هایی بوده که 
از قبل براساس اطلاعات آتش نشانی، شهرداری های مناطق یا دیگر بانک های اطلاعاتی می دانستیم ناایمن تر 
هستند، گفت: به همین دلیل تعداد سازه های ناایمن در آماری که امروز داریم از میانگین ساختمان های ناایمن 
شهر بیشتر و حتی دوبرابر آن است، اما در پایان کار، این درصد نسبت به اوایل کار کاهش خواهد داشت؛ چون 
ساختمان هایی که می دانستیم ناایمن هســتند را زودتر بازدید کردیم. نصیری در پاسخ به این سؤال که کدام 
ساختمان های شناخته شده در گروه  ناایمن قرار گرفته اند، گفت: جزئیات این اطلاعات را نمی توانیم رسانه ای 
کنیم، اما در هر4 گروه، هم پاساژ و مجتمع تجاری داریم، هم بیمارستان و هم ساختمان دولتی و مسکونی موجود 
است. اسامی این اماکن و ساختمان ها به طور مستمر به شهرداران مناطق 22گانه، دادستانی، مراجع ذی صلاح و 

مالکان ساختمان ها اعلام می شود تا ایمن سازی آنها در دستور کار قرار گیرد.

1۶۰۰۰
دستگاه

مجموع 
ساختمان های 

مهم و بلندمرتبه 
تهران

3۰۰۰
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 هدف گذاری 
تعداد ارزیابی 
ایمنی تا پایان 

امسال

28۰۰
ساختمان

تعداد 
ساختمان های 

بازدید شده تا امروز  
)ارزیابی کیفی(

14۰۰
ساختمان

تعداد 
ساختمان هایی که 
وضعیت نهایی  آنها 

مشخص شده

سال
14۰4

هدف گذاری 
پایان طرح پایش 
ساختمان های 

مهم تهران

تعیین تکلیف تعیین تکلیف 14۰۰14۰۰ساختمانساختمان بلندمرتبه بلندمرتبه
تا پایان امسال قرار است ایمنی سازه ای بیش از 3هزار ساختمان از مجموع ۱۶هزار سازه مهم و بلندمرتبه تهران احراز شود

افزایش تاب آوری تهران در برابر مخاطرات طبیعی 

به ویژه زلزله از مهم ترین دغدغه های شهروندانی 
اســت که روزانه اخباری دربــاره احتمال زلزله 
تهران می خوانند؛ چراکــه تهران در رده مناطق 
دارای خطر زلزله »بسیار زیاد« قرار گرفته است 
و بر همین اساس تراکم بالای جمعیت در پایتخت 

و فرسودگی ســازه ها در برخی مناطق، ضرورت 
ارزیابی ایمنی ســاختمان های این کلانشهر را 
بیشتر کرده است؛ در همین رابطه شهرداری تهران 
ارزیابی ایمنی سازه های بلندمرتبه و مهم تهران را 

نیز در دستورکار قرار داده است.

فرخنده رفائیایمنی
روزنامه نگار

بازدید از 28۰۰ساختمان مهم و بلندمرتبه
»ارزیابی ایمنی ســاختمان های مهم و بلندمرتبه« تکلیفی است که 
مطابق ماده ۱4قانون مدیریت بحران کشور برای وزارت راه و شهرسازی 
)مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی( تعیین شده است، اما با توجه 
به فراهم نبودن برخی الزامات، شــهرداری تهران و سازمان مدیریت 
بحران شــهر تهران در قالب ایفای مســئولیت اجتماعی و هماهنگی 
محوری برای انجام این کار به میدان آمدند. علی نصیری، رئیس سازمان 
پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران، درباره این طرح به همشهری 
گفت: در کنار اطلاعات و آماری که سازمان آتش نشانی به لحاظ ایمنی 
حریق از ساختمان ها ارائه کرده بود، ارزیابی ایمنی سازه های بلندمرتبه 
و مهم تهران نیز در دستور کار قرار گرفت و بر این اساس، ساختمان های 
بلندمرتبه شــامل ســازه های ۶طبقه به بالا و بیش از ۵هزار مترمربع 
زیربنا و ساختمان های مهم شامل مراکز ضروری، مراکز ثقل حکومتی، 
بیمارستان ها، ورزشگاه ها، مراکز نگهداری ثروت ملی و مراکز امدادی 
و ساختمان های با بیش از 300نفر جمعیت در دستور کار بازدید قرار 
گرفتند. این کار از سال گذشته توسط نمایندگانی از ۹دستگاه و سازمان 
مرتبط با این موضوع آغاز شــده و از مجموع ۱۶هزار ساختمان مهم و 
بلندمرتبه تهران، تاکنون از بیش از 2هزار و۸00ساختمان بازدید شده 
و از این تعداد هزار و 400ســاختمان تعیین تکلیف نهایی شده است. 
به گفته وی، مرجع قانونی تحلیل چک لیست  مشخصات ساختمان ها 
و تشخیص وضعیت نهایی آنها مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی 
 وابسته به وزارت راه و شهرسازی است که گریدبندی ساختمان ها به

 A )ایمن(، B )ناایمنی جزئی(، C )مشــکوک( و D )ناایمن( را انجام 
می دهد. براساس اعلام معاونت سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر 
تهران، پیش بینی می شود پایش کل ۱۶هزار ساختمان مهم و بلندمرتبه 

تهران بین یک تا یک سال و نیم آینده به پایان برسد.

تهران و اتصال بیمارستان به مترو
مطالعــات روی ۹بیمارســتان تهــران انجــام و 
درنهایت هم مقرر شد که تنها ۳ بیمارستان 

قابلیت اتصال به شبکه مترو را دارد.

ایستگاه برج میلاد 
)برای ایجاد این اتصال 2۵۰میلیارد تومان 

اعتبار به ارزش امروز نیاز است(

بیمارستان میلاد

ایستگاه مدافعان سلامت 
)برای این اتصال نیاز به 4۵۰میلیاردتومان 

اعتبار است(

بیمارستان امام خمینی ره

پایانه شهید کلاهدوز 
)نیازی به احداث تونل نیست؛ بلکه با تغییرات 

هندسی می توان این مهم را انجام داد(

بیمارستان بعثت


